
ՆԱ ՀԱՄԱՇԽԱՐՀԱՅԻՆ 
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Հ ա ր ց ա զ ր ո ւ յց  
ՀՀ ԳԱՍ ն ա խ ա գ ա հ  

ա կ ա դ ե մ ի կ ո ս  
Ռ ա դիկ  Մ ա րտ ի ր ո ս յա ն ի

հետ

- Հարգարժա՜ն պարոն Մար֊ 
տիրոսյան, մասնագիտութ
յամբ լինելով աստղաֆիզիկոս՝ 
եղել եք Վիկտոր Համբարձում
յանի սանը։ Ի՞նչ հուշեր կան՝ 
այդ տարիների և հատկապես 
Վիկտոր Համբարձումյանի հետ 
կապված։

- Ես ավարտել եմ Համալսա
րանի ֆիզիկամաթեմատիկական 
ֆակուլտետի աստղաֆիզիկայի 
բաժինը 1958 թ.։ Այդ բաժինը 
ձևավորվում էր 3-րդ կուրսից 
մաթեմատիկայի խմբերի ուսա
նողներից։ Այդ ժա մանակ Համ
բարձումյանը 48 տարեկան էր, 
այսինքն՝ Համբարձումյանն այն 
աստեղային տարիքում էր, երբ 
փայլում էր, երբ հեղափոխական 
գաղափ արներ էր առաջ քաշում, 
իսկ գիտ ական ողջ աշխարհը 
զբաղված էր այդ գաղափարների 
ընկալման խնդիրներով. գա ղա 
փարներ, որոնք ժամանակին 
շատ  հակառակորդներ ունեցան, 
քա նի  որ նրա  առաջ քա շա ծ  այդ 
նոր գաղափ արներից շատերը

հակասում էին արդեն ձևավոր
ված, գիտության մեջ ընդունված 
բազմաթիվ գաղափարներին։ 
Այդ տարիներին նա  արդեն 
առանձնանում էր որպես գիտ նա 
կան և ուներ մեծ համբավ։ Եվ այն 
երիտասարդները, ովքեր իրենց 
ա պ ա գա ն  տեսնում էին գիտութ
յան ասպարեզում, իհարկե, կցան
կանային աշակերտել Հա մ բա ր  
ձումյանին։ Ես ևս բացառություն 
չէի։

Պիտի ասեմ, որ լավ էի սովո
րում։ Ընտրելու էի մաթեմատիկան 
կամ աստղաֆիզիկան։ Չեմ փոշ- 
մանել, որ ընդգրկվեցի ա ստ ղա 
ֆիզիկոսների այն խմբում, որոնց 
պիտի դասավանդեր անձամբ 
Վիկտոր Համբարձումյանը։

- Հիշո՞ւմ եք Ձեր առաջին 
հանդիպումը մեծ աստղաֆի
զիկոսի հետ։ Կպատմե՞ք այդ 
մասին։

- Առաջին հանդիպումն ու 
շփումը եղել է ուսանողական 
տարիներին՝ հենց առաջին 
դասախոսության ժամանակ։ 
Հիմա նույնիսկ հիշում եմ Համալ
սարանի սև շենքի այն լսարանը, 
որտեղ անցնում էին Համբար- 
ձումյանի դասախոսությունները։ 
Շատ լավ եմ հիշում առաջին 
դասախոսությունը... Նրա ա ռա 
ջին դասախոսությունից, հա վա 
տո՞ւմ եք, մեր խումբը մի տեսակ 
հիասթափություն ապրեց...

- Ինչո՞ւ։
- Պատճառն այն էր, որ նա  

հասարակ, սովորական ձևով 
չէր կարդում դասախոսությունը։ 
Ուներ դասավանդելու իր յ ո ւ ^  
րինակ մեթոդիկան։ Նրա դասը 
պահանջում էր մեծ ուշադրութ
յուն՝ ներկա յացվող նյութն ըն
կալելու համար։ Բայց քա նի  որ 
մինչ Համբարձումյանը մենք
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սովոր էինք մեր պրոֆեսորների 
դասախոսությունների մատուց
ման սովորական (գրի առնե
լու տեսակետից՝ հնարավոր) 
եղանակին, բնականաբար Համ
բարձումյանի դասախոսությունը 
մեզ համար հասանելի չէր; Եվ 
ահա  մեր կուրսը գնաց ամբիոն՝ 
բողոքելու Համբարձումյանի 
«վատ» դասախոսություններից 
աստղաֆիզիկոս, շատ  տ ա ղա ն
դավոր մարդ Բենիամին Թուման- 
յանին, ով այդ ժամանակ ամբիո
նի վարիչի պ ա շտոնակատ արն 
էր; Նա նա խ  ծիծաղեց, ա պ ա  
ասաց, որ ինքն էլ է ժա մա նա 
կին անցել նույն ճանապ արհը 
և մեզ շատ  ճիշտ խորհուրդ
ներ տվեց՝ ասելով, որ պ ետ ք 
է շատ  ուշադիր լսել և հետևել 
մտքերի ընթացքին, ոչ մի վայրկ
յան չկտրվել դասից; Մեկ-երկու 
ամսվա  ընթացքում մենք վա րժ
վեցինք «Տեսական աստրոֆիզի
կայի» դասախոսությունների մա
տուցման համբարձումյանական 
ոճին՝ օրեցօր ավելի ու ավելի 
հիանալով նրա  խորը գիտելիքնե
րով ու մտքի ճկունությամբ; Այնու
հետև շատ  ջերմ հարաբերություն
ներ հաստատվեցին նրա  և մեր 
խմբի միջև; Պետք է ասեմ, որ իր 
ամենակարևոր հայտնագործութ
յուններից մեկը, որ վերաբերում 
է գա լակտիկաների կորիզների 
ակտիվությանը, նա  կարդաց 
Ուսանողական գիտ ա կան ընկե
րության նիստում; Սա ևս նրան 
բնութագրող փաստ  է; Բոլոր 
մեծ գիտնականները սկսում են 
իրենց նոր գա ղա փ ա րը շրջանա
ռության մեջ դնել յուրովի. Հա մ
բարձումյանի պես մեծ գիտ նա 
կանը ընտրել էր այդ ուղին. իր 
գյուտը միանգամայն նոր երևույ
թի մասին առաջին ա նգա մ ներ
կայացրեց ՈՒԳԸ-ի նիստում, որի 
նա խ ա գա հը  մեր ֆակուլտետից 
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եմ այսօր հիշում այդ օրը;

Հետագայում, երբ ավարտեցի 
Համալսարանը, ինձ ա շխ ա տ ա ն
քի  նշանակեցին Բյուրականի 
աստղադիտարանում; Սկսեցի 
զբաղվել միանգամայն նոր ուղ
ղությամբ՝ ռա դիոաստղագիտութ
յամբ, որը հիմնված էր ռ ա դ ի ո  
ֆիզիկայի և աստղաֆիզիկայի 
վրա; Ռադիոաստղագիտության՝ 
որպես գիտության նոր ո ւղ ղ ո ^  
յան հիմնադիրներից մեկը ինքը՝ 
Վիկտոր Համբարձումյանն էր;

- Շարունակվե՞լ են Ձեր 
շփումներն այդ տարիներին։

- Այո, իհարկե; Հետո ես մեկնե
ցի Մոսկվա, սովորեցի ասպիրան
տուրայում, ա պ ա  տեղափոխվեցի 
Ռադիոֆիզիկայի ինստիտուտ, 
1980 - 2006 թվականներին եղել 
եմ Ռադիոֆիզիկայի ինստիտո^ 
տի տնօրենը, իսկ Համբարձում- 
յանը մինչև 1993 թվականը 
Գիտությունների ակադեմիայի 
պրեզիդենտն էր, դրանից հետո՝ 
մինչև 1996 թվականը՝ պ ա տ վա 
վոր պրեզիդենտը, և ես միշտ 
առիթ եմ ունեցել նրա  հետ շփվե֊
լու;

- Ի՞նչ ազդեցություն է ունեցել 
Վիկտոր Համբարձումյանը՝ որ
պես մարդ, որպես գիտնական, 
անձամբ Ձեզ վրա, գիտության 
մեջ Ձեր ուղին ընտրելու Ա կա
յանալու գործում։

– Շատ կարևորում եմ Վիկտոր 
Համբարձումյանի պահանջկո
տությունը գիտ ական հիմնա- 
խնդիրների ա ռաջքա շմա ն և լուծ֊ 
ման ուղղությամբ; Նա հաճախ 
էր Ակադեմիայի նիստերի ժա մա 
նակ ասում, որ մենք թույլ ա շխ ա 
տանքները չենք կարող առաջ 
տանել, մեր ակադեմիան թույլ 
ա կադեմիա  չէ; Խ ստ ա պ ա հա ն
ջությամբ մեր Ակադեմիան պետ ք 
է դա ռնա  բարձր մակարդակի 
գիտ ա կա ն հետազոտությունների 
կենտրոն; Այսօր մեր ա սպ իրանտ 

ները բողոքում են, թե քննո ւթ յո^  
ները շատ  են, իսկ այն ժամանակ 
Համբարձումյանը պահանջում էր 
մի քա նի  քննություն՝ միայն մաս
նա գիտ ա կա ն առարկաներից; 
Դիմորդների գերազանց գիտ ե
լիքներ ունենալը հայոց լեզվից 
համարվում էր պա րտ ադիր պայ
ման; Անգամ ռուսախոս ասպի
րանտներից պ ա րտ ա դիր պ ա 
հանջում էր ընդունվելուց մեկ 
տարի հետո քննությ ուն հանձնել 
հայոց լեզվից;

Որպես գիտնական՝ նա  շատ 
հեռատես էր, կարողանում էր 
ճիշտ կանխատեսել, թե գիտութ
յան այս կամ այն բնագավառը 
ինչպես, ինչ ուղիով է զա րգա նա 
լու; Այդ իմաստով մեր հանրա
պետության ու Գիտությունների 
ակադեմիայի մեծ համբավն ու 
բարձր վարկանիշը հիմնակա
նում Վիկտոր Համաբարձումյանի 
պահանջկոտության շնորհիվ էր 
պահպանվում;

- Ինչպիսի՞ քաղաքացի էր նա։
- Նա շատ  մեծ հայրենասեր 

էր և բացառիկ հա րգա նք և պ ա 
տասխանատվություն ուներ մեր 
պետականության նկատմամբ; 
Աշխարհի որ երկրում էլ գտ նվե
լիս լիներ, միշտ վերադառնում էր 
հայրենիք՝ մասնակցելու պ ետ ա 
կան տոներին;

^ա  անում էր պարտադըր֊ 
վա՞ծ, թե՞ ներքին մղումով։

- Ւհարկե, նրա  քա ղա քա ցիա 
կան պ ա րտ քի գիտակցումն ու 
հայրենիքի հանդեպ  բացառիկ 
սերն ու ա զնիվ մղումները երբեք 
կասկած չեն հարուցել; Պատ
մում են, որ մի երիտասարդ մո
տենում է նրան ու հարցնում, թե 
նա  Մոսկվայում երբ կլինի, քանի 
որ ցանկանում էր իր գիտական 
ա շխա տ ա նքը  հանրահայտ  գիտ 
նականին ցույց տալ; Վիկտոր 
Համբարձումյանն էլ պ ա տ ա սխ ա 
նում է, որ չգիտի, թե Մոսկվա-
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յում երբ կլինի, բայց որ մայ իսի 
1-ին լինելու է Երևանում՝ Լենինի 
անվան հրապարակում, միանշա 
նակ կարող է ասել;

- Դուք բնութագրեցիք Համ֊ 
բարձումյան մարդուն, քաղա
քացուն, գիտնականին, իսկ 
ինչպե՞ս կբնութագրեք Համ  
բարձումյանին՝ որպես ընկե
րոջ։ Դուք եղե՞լ եք ընկերներ։

- Ոչ, չի կարելի ասել, թե մենք 
ընկերներ ենք եղել; Նախ մեր 
տարիքա յին տարբերությունը 
մեծ էր, հետո, նրա՝ շրջապատից 
նկատելի բարձր գտնվելը (չնա
յած նա  մարդամոտ  էր, պ ա րզ 
և ուղղամիտ), այնուամենայնիվ 
առաջացնում էր հարգանք, 
պ ա տ կա ռա նք, բայց ոչ երբեք 
հավասար ընկերական հարա 
բերություններ; Բայց ինքը, ըստ 
էության, շատ  պ ա րզ  մարդ էր; Եր
բեմն ա նգամ ինքն էր առիթներ 
ստեղծում հանդիպելու, զրուցե
լու, շփվելու; Չնայած իմ հանդեպ 
նա  ուներ առանձնակի ջերմ վե
րաբերմունք; Ռադիոֆիզիկայի

ինստիտուտը կազմավորվել է 
Բյուրականի աստ ղա դիտ ա րա նի 
բաժնի հիման վրա, և նա  միշտ 
ասում էր, որ ես իրենց ա շխ ա տ ող
ներից եմ; Ընկերներ չենք եղել, 
բայց նա  իր կյանքից դրվագներ 
երբեմն պատմում էր;

- Պարո՜ն Մարտիրոսյան, 
ի՞նչ եք կարծում, կարելի՞ է 
ասել, որ համաշխարհային 
ճանաչում Ա հռչակ Հայաստա
նի ԴԱ-ին բերեց Վիկտոր Համ
բարձումյանը, իսկ հետագա
յում՝ նրա անունը։

– Պետք է ասել, որ Վիկտոր 
Համբարձումյանը հայ ժողովրդի 
այն զավակներից է, որ գիտութ
յան մեջ ունեցել է մեծ վաստակ, 
հեղինակություն; Չենք կարող չա- 
սելնաև, որ Հա յաստանի գիտութ
յունը միայն Համբարձումյանի 
շնորհիվ չէ, որ համաշխարհային 
ճանաչում ունի; Մենք պ ա րտ ա 
վոր ենք հիշել Սերգեյ Մերգել֊ 
յանին, որը փայլեց գիտության 
ասպարեզում շատ  ավելի պայ
ծառ, բայց, ցավոք, կարճ ժա 

մանակահատվածով; Կարելի 
է ասել, որ Մերգելյանը գերնոր 
ա ստ ղ  էր, որ, փայլեց շատ  կարճ 
ժամանակ, իսկ Համբարձումյանը 
դարասկզբից մինչև դարավերջ 
եղել է գիտության մեջ; Չպետք 
է մոռանալ Օրբելի եղբայրնե
րին, Ալիխանյան եղբայրներին, 
Մանանդյանին, Աճառյանին, Ղա- 
փանցյանին, ովքեր հանրահայտ 
գիտնականներ էին; Վիկտոր 
Համբարձումյանն աշխատում էր 
այդպիսի խոշոր ա նհա տ ա կա 
նությունների հետ, որոնք նաև 
գիտության նվիրյալներ էին, 
իրենց ողջ կյանքը նվիրել էին 
գիտությանը; Նրանց բոլորի շնոր
հիվ մեր հայրենի գիտությունն 
աշխարհում ունեցավ բարձր հե
ղինակություն; Բայց, անկասկած, 
վճռական դերը Հա մբա րձո ւմա  
նինն էր, ով իր խ ստ ա պ ա հա ն
ջությամբ ստիպում էր բարձր 
մակարդակի ա շխա տ անքներ 
ներկայացնել; Նա կարողանում 
էր ճիշտ ուղղորդել մեր գիտութ
յունը ժամանակի այն ուղղությո^ 29
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ներով, որոնք այդ տարիներին 
զարգացմա ն միտում ունեին, 
օ րինակ՝ տիե զերքի ու սումնա սիր
ման գերխնդիրը; Երբ Խորհրդա 
յին Միությունում սկսվեց Տիրեզեր֊ 
քի  ուսումնասիրությունը, իսկույն 
դիմեցին նրան, և խնդրեցին, որ 
Հա յաստանն ու Բյուրականն էլ 
մասնակցեն այդ ա շխ ա տ ա նքնե
րին, քա նի  որ Համբարձումյանն 
արդեն հանրահռչակ աստղաֆի
զիկոս էր; Եվ քա նի  որ այդ տ ա 
րիներին արդեն Հայաստանում 
սկսել էին զբաղվել ռա դիոա ստ 
ղագիտությամբ, իսկ Տիեզերքի 
ուսումնասիրություններում ռա- 
դիոա ստ ա ղա գիտ ա կա ն մեթոդ
ները մեծ դեր ունեին, Հա յա ստ ա 
նը դա րձա վ  այն քիչ երկրներից 
մեկը, որտեղ բուռն կերպով սկսե
ցին ուսումնասիրություններ կա
տարվել այդ ուղղությամբ; Մեր 
Ակադեմիան առաջիններից էր, 
որ մինչև Խորհրդային Միությ ան 
փլուզումը ա կտ իվ մասնակցութ
յուն էր ունենում այդ բնա գա վա 
ռի ուսումնասիրություններում; 
Այո, փաստորեն, կարելի է ասել, 
որ Վիկտոր Համբարձումյանի հե
ղինակության շնորհիվ է, որ մեր 
գիտությունն այդպիսի բարձր 
մակարդակ և հռչակ ունեցավ; 
Բայց, իհարկե, դա  պա յմանավոր
ված էր նաև գիտնականների այն 
աստղաբույլով, որ այդ տարինե
րին նրա  հետ միասին ա շխատել է 
Գիտությունների ակադեմիայում;

- Ի՞նչ տվեց հայրենի գիտութ
յանը Վիկտոր Համբարձումյա– 
նը, Ա ի՞նչ ստացավ։

- Հիշենք Ակադեմիայի հիմնա
դրման սկիզբը՝ 1943թ.; Հա յաս
տանում Խորհրդային Միության 
Գիտությունների ակադեմիայի 
մասնաճյուղն էր բացված, որ
տ եղ հիմնականում զբաղվում 
էին հայագիտությանը վերաբե
րող խնդիրներով; Մանադյանը,

30 Աճառյանը, Ղափանցյանը, Տ եր

տերյանը, Սևակը և այլք զբաղ
վում էին հայագիտությամբ, 
իսկ ճշգրիտ գիտությունների 
բնագավառում գրեթե հետազո
տություններ չէին արվում; Միայն 
հայագիտությամբ գիտությունը 
համաշխարհա յին մա կա րդա 
կի բարձրացնել հնարավոր չէ; 
Գիտության վարկը ապահովում է 
հատկապես ճշգրիտ և բնական 
գիտությունների զարգացումը, 
որոնք ունեն համաշխարհային 
նշանակություն; Եվ Համբարձում
յանն առաջիններից էր, որ մեր 
երկրում զարկ տվեց այդ ուղ
ղությունների զարգացմանը; Նա 
անցել էր հիանալի դպրոց Լենին- 
գրադում և գիտեր գիտության 
այդ ուղղությունների զա րգա ց
ման անհրաժեշտությունն ու 
կարևորությունը;

- Իսկ ի՞նչ ստացավ ինքը։
- Լինելով մեր գիտության կազ

մակերպիչը՝ նա  կարողացավ 
աշխարհին ներկայացնել հայ
րենի գիտության նվաճումները՝ 
մաթեմատիկայի, երկրաբանութ
յան, ֆիզիկայի, բնագիտության 
և այլ ոլորտների բարձրարժեք 
ա շխատանքները; Իսկ գիտ նա 
կանի, գիտութան կազմակերպ- 
չի համար շատ  կարևոր է որակ

յալ արդյ ունքներ ներկայացնելը; 
Նրա շնորհիվ Հա յաստանն ու հայ
րենի գիտությունը ա րժանացան 
լայն ճանաչման; Համբարձում- 
յանը խորհրդային գիտ նա կա ն
ներից առաջինն էր, որ ընտրվեց 
Գիտական ընկերությունների 
միջազգային խորհրդի նա խ ա 
գահ; Սովորաբար ընտրվում 
են երկու տ ա րով և մեկ անգամ; 
Խորհրդային Միության գիտ նա 
կանների շրջանում Համբար
ձումյանն առաջինն էր և միակ 
բացառությունը, որ ընտրվեց 
երկու անգամ; Հետո նա  ընտ ըր  
վեց Միջազգային ա ստ ղա գի
տակա ն միության նա խա գա հ, 
ավելի քա ն  20 Գիտությունների 
ակադեմիաների պատվավոր 
անդամ; Եթե նա  սովորական գիտ 
նական լիներ, այդպիսի բարձր 
պաշտոններում չէր ընտրվի. նա  
առավել էր, քա ն  սովորական 
գիտնականը; Ուստի, կարծում եմ, 
որ գիտությունն էլ քիչ բան չտվեց 
նրան. ամենակարևորը՝ Համբար- 
ձումյանը ճանաչված, ընդունված 
և սպասված գիտնական էր;

- Իսկ կարողանո՞ւմ էր իր 
հեղինակությամբ որոշակի 
հարցեր լուծել Հայաստանի հա
մար։
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– Ւհարկե; Անշուշտ;
– Խնդրում եմ մեկ օրինակ 

հիշել։
– Մեզ առաջարկեցին զբա ղ

վել Տիեզերքի ուսումնասիրութ
յան խնդիրներով; Խորհրդային 
Միության տարածքում կային 
մեր ինստիտուտների նման ինս
տիտուտներ, որոք ևս կարող էին 
կատարել այդ ա շխ ա տ ա նքնե
րը, բայց այդ ա շխատանքներին 
միշտ մենք էինք մասնակցում 
մեր Ակադեմիայի նա խ ա գա հ  
Համբարձումյանի շնորհիվ, ով 
նաև լինելու էր այդ քննարկում
ներին ա կտ իվ մասնակիցը; Այն 
խոշոր գիտ ակա ն ծրագրերը, 
որոնք վերաբերում էին տ իեզեր  
քի  ուսումնասիրությանը, ա ստ 
ղաֆիզիկային, ֆիզիկային, 
Հա յաստանի Գիտությունների 
ակադեմիան միշտ մասնակցում 
էր; Երբ Հայաստանում կառուց
վեց արագացուցիչ, իհարկե, 
մեծամասամբ դա  Ալիխանյան 
եղբայրների ջանքերի շնորհիվ 
էր, բայց պակաս նշանակություն 
չունեցավ նաև Վիկտոր Համբար
ձումյանի հեղինակությունը, ինչը 
վճռական դեր խաղաց; Կամ, օրի
նակ, Գուրզադյանն այդ տարի
ներին զբաղվում էր արտամթնո
լորտային աստղագիտությամբ; 
Պարզ է, որ առանց Վիկտոր 
Համբարձումյանի մ ի ջ նոր դո^

յան, առանց նրա  նամակների՝ 
Խորհրդային Միության տ ա ր
բեր գերատեսչությունների ղե
կավարներին, Հա յաստանի նման 
փոքրիկ երկրին, այդպիսի փ ոք
րիկ գիտա կա ն կազմակերպութ
յուններին նման ա շխա տա նքներ 
չէին վստահի; Իսկ Համբարձում
յանի հեղինակավոր կարծիքը 
վճռական դեր էր ունենում նման 
հարցերի լուծման գործում;

- Ներկայացրեք, խնդրեմ, 
Համբարձումյան մարդուն։ Նա 
իրեն համարո՞ւմ էր երջանիկ 
մարդ։

- Ես անձամբ իրենից չեմ լսել 
այդ հարցադրման պ ա տ ա սխ ա 
նը, բայց կարծում եմ, որ նա  շատ 
երջանիկ մարդ էր; Իր ժա մա նա 
կի ծնունդն էր; Նա իր ամբողջ 
էությամբ այդ դարի զավակն 
էր, այնպիսի քա ղա քա ցի, որով 
հպարտանում էր ողջ Խորհրդա 
յին Միությունը; Նա Սոցիալիս
տական ա շխա տ ա նքի  կրկնակի 
հերոս էր; Սակավաթիվ գիտ նա 
կաններ միայն կարող էին նման 
պարգևների արժանանալ; Իսկ 
նա  գնահատված, սիրված և հար
գա նք վայելող գիտնական էր, 
պատվելի քա ղա քա ցի; Ես կար
ծում եմ, որ նա  իր պ ա րտ քը հայ
րենիքի ու ժողովրդի նկատմամբ 
կատարել էր լիովին, իսկ մարդը 
երջանիկ է, երբ ինքը հոգեպես

»* * ★★ ★ *
բավարարված է; Կարծում եմ, որ 
նա  երջանիկ պիտի լիներ նաև 
որպես մարդ; Ուներ հոյակապ 
ընտանիք՝ չորս զավակ՝ երկու 
տղա, երկու աղջիկ; Զավակներից 
երեքին շատ  լավ գիտեմ, հա տ կա 
պես լավ եմ ճանաչում ա վա գ  որ
դուն, որը բարձրակարգ ֆիզիկոս 
է; Նրա զավակները հետևել են իր 
օրինակին, նվիրվել են գիտութ
յանը և հաջողությունների հասել; 
Կինը՝ Վերա Ֆյոդորովնան, իմ 
կարծիքով, մեծ դեր է խաղացել 
Համբարձումյանի կյանքում; Նա 
շատ  կազմակերպված կին էր, 
իսկ Համբարձումյանին շատ  էր 
անհրաժեշտ  մտերմիկ, ուշադիր 
վերաբերմունք;

Գիտեք, այն ժամանակ, երբ 
Խորհրդային Միության որևէ 
երկրի քա ղա քա ցուն ուզում էիր 
բացատրել, թե դու որ երկրից 
ես, կամ Հա յաստանը որտեղ է 
գտնվում, ամենահեշտ  տարբե
րակն ասելն էր, որ դու Վիկտոր 
Համբարձումյանի երկրից ես, և 
միանգամից հասկացվում էր; Այդ֊ 
պիսի դեպքեր էլ են եղել;

- Լինելով Խորհրդային Միու
թյան լավագույն քաղաքացի
ներից, XX դարի իսկական 
զավակ՝ արդյո՞ք նրա համար 
դժվար չէր համակերպվել 
Խորհրդային Միությ ան փլուզ
ման, Հայ աստանի անկախաց-
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, V ՃԱՄԲԱՐՅՈՒՄՅԱՆ .*»
*  + *ման իրողության հետ։ Ինչպե՞ս 

նա ընկալեց Հայաստանի 
անկախացումը։

– Դարաբաղյան շարժումը 
80-ականներից չի սկսվել, այլ 
շատ  ավելի վաղ; Եվ Համբար
ձումյանը միշտ էլ երազում էր մեր 
անկախության մասին, շատ  էր 
կարևորում մեր ժողովրդի հոգևոր 
և տնտեսական զարգացումը; XX 
դարում ամեն մի փոքր ժողովուրդ 
չէր կարող պետականություն ու
նենալ, եթե նա  կազմակերպված 
ա զգ  չլիներ, եթե քա ղա քա կրթութ 
յան անդաստանում նվաճումներ 
չունենար, չունենար զա րգա ցա ծ 
մշակույթ, գիտություն, գրա կա 
նություն; Հետևաբար՝ անկախութ֊ 
յան ճանապ արհը ուղիղ և հարթ 
չէր լինելու; Եվ Համբարձումյանը 
միշտ ասում էր, որ անկախութ
յան ճանապ արհը բարդ և դժվա 
րին է, բայց ասում էր նաև, որ 
դրան պետ ք է պ ա տ րաստ  լինել, 
պ ետ ք է լինել ա յնքան զա րգա 
ցած ու կազմակերպված, որ հ ա ր  
գեն մեզ որպես ա զգ  և ճանաչեն 
մեր պետականությունը; Սա էր 
նրա  փի լիսոփայությունը; Հիշո՞ւմ 
եք, անկախության հասնելու հա 
մար նա  անգա մ ծա յրահեղ քայլի 
գնաց՝ հացադուլի նստեց; Զորի 
Բալայանը հուշեր ունի այդ օրերի 
մասին;

- Դա սպասելի՞ քայլ էր Համ
բարձումյանի կողմից։

- Իհարկե, անսպասելի քայլ 
էր, քա ղա քա կա ն  ակցիա; Կար
ծում եմ, որ դա  էական նշա նա 
կություն ունեցավ մեր ա ն կ ա խ ո ^  
յան ձեռքբերման ճանապարհին; 
Անկախության առաջին տարինե
րի դժվարություններն ու սխալնե
րը շատ  էին վշտացնում Հա մբա ր  
ձումյանին; Նա երևի թե հոգեկան 
շատ  բարդ իրավիճակում էր; Այդ 
ժա մանակ էր, որ հրաժարվեց 
Ակադեմիայի պրեզիդենտի պաշ-

32 տոնից՝ մնա լով որպես պ ա տ վա 

վոր նախա գահ;
- Նա վշտացա՞ծ հեռացավ 

կյանքից։
- Չեմ կարծում; Այդ տարինե

րին ողջ հանրապետությունն էր 
դժվարությունների մեջ; Նա փոր
ձում էր չընկճվել, հոգեպես ամուր 
մնալ;

- Այդ դժվարությունները 
տեսնելով՝ չէ՞ր ափսոսում, որ 
եղել է անկախության ջատա
գովներից։

- Բոլորովին; Նա ուղղակի 
ասում էր, որ պ ետ ք է այնպես 
անել, որ սխալներ քիչ լինեն; Ամեն 
մի գործում սխալվելն անխուսա
փելի է, մա նա վա նդ երկրի ու ժո
ղովրդի համար այնպիսի կարևոր 
գործում, ինչպիսին ա ն կ ա խ ո ^  
յան ձեռքբերում էր, նրա  ընթաց
քը, Հա յաստանի համար նոր կեն֊ 
սաձևը, և բնական էր, որ պիտի 
լինեին նաև սխալներ;

- Լինելով Գիտությունների 
ակադեմիայի ներկայիս նա
խագահը՝ որքանո՞վ եք կարո 
ղանում Ակադեմիայի ղեկա
վարման հարցերում պահել 
համբարձումյանական կարգ 
ու կանոնը, նրա սահմանած

ուղղություններն ու զարգաց
ման միտումները։

– Որպես Ակադեմիայի նա խ ա 
գահ՝ շատ  կուզենայի, որ մեր 
գործերն ընթանային այնպես, ինչ
պես Համբարձումյանի օրոք, երբ 
առաջընթացն ուղղակի ակնառու 
էր; Շատ կուզենայի, որ համբար
ձումյանական պահանջկոտութ
յունը տիրեր ամենուր; Աշխատում 
եմ, որ մեր հետազոտություննե
րի մակարդակը չընկնի; Բայց, 
ցավոք սրտի, այսօր միայն պ ա 
հանջկոտությամբ հարցերը չեն 
լուծվում; Մենք աշխատում ենք 
հետ չմնալ համաշխարհա յին 
գիտության արդիական ուղղութ
յուններից, աշխատում ենք մեր 
խոսքը նաև տ եղ հասցնել; Իսկ 
այն սկզբունքները, որ Համբար- 
ձումյանը դրել է մեր Ակադեմիայի 
սկզբնավորումից ի վեր, մենք 
պարտ ավոր ենք պահել; Միշտ չէ, 
որ հաջողվում է; Ես չէի էլ համար
ձակվի նրա  հետ համեմատվել; 
Նա հա մա շխ ա րհա յի ն  մեծութ 
յո ւն  էր, ու նրա  հա մբա վն  էլ հա 
մա շխ ա րհա յին  էր։

Հարցազրույցները վարեց 
ՆԱՐՒՆԵ ՎԱՐԴԱՆՅԱՆԸ


